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AF NIELS JØRGEN MAU PEDERSEN OG 

KASPER TOLLESTRUP, ADMINISTRATIV 

DEBAT.

Hvordan har det været som politiker at være 
med i Bo Smith-udvalgets arbejde ?

Vi har gået efter at fremsætte 
anbefalinger, som man også 
politisk ville efterspørge
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Et af de afgørende temaer i forhold til den of-
fentlige forvaltning i disse år er spørgsmå-
let om at sikre mere åbenhed, både i forhold 
til statslig og kommunal forvaltning. 
Spørgsmålet er, hvordan opnår man en hø-
jere grad af åbenhed, f.eks. omkring det 
faglige arbejde ? Og i den forbindelse har vi 
lagt mærke til, at I ikke i arbejdet er gået ind 
på tanken om en whistleblowerordning i for-
hold til offentlige organisationer ?

Men er det realistisk med en større grad af 
åbenhed, når der i sagens natur er nødt til at 

være en vis lukkethed omkring selve den 
politiske beslutningstagen ?

Det her hænger vel også sammen med vare-
tagelsen af de klassiske embedsmandsdyder ?

Men Kodeks skal reflekteres i en motivati-
on hos den enkelte embedsmand om at hol-
de sig til dyderne. Tjenestemandssystemet 
er på vej ud. Offentligt ansatte bliver mere 
præstationsaflønnede. Kan sådanne for-
hold påvirke motivationen blandt embeds-
mændene med hensyn til at holde sig til dy-
derne ?

 Ingen kom 

til Udvalgsarbej-

det med den ind-

stilling, at vores 

danske system 

er støbt i beton 

og ikke står til at 

forandre. 
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Hvad gør vi ved det forhold, at når der udvi-
ses en åbenhed fra embedsmandssyste-
mets side, så ser man en høj grad af risiko 
for at blive misbrugt i medierne ? F.eks. kan 
mails af intern karakter havne på forsiden 
af aviserne.

Risikerer embedsmændene ikke at blive 
beskyldt for at være på kant med dyderne, 
når de går ud i omgivelserne og tester poli-
tikken, måske endda sådan at de bliver be-
skyldt for ikke at være partipolitisk neutrale ? 

Hvordan ser du på forholdene i kommuner-
ne ? Der kunne man godt sidde med et ind-
tryk af, at embedsmandsapparatet er blevet 
stærkere efter strukturreformen. Så er der 
et behov for her at styrke politikernes stil-
ling ?

 Vi har i Ud-

valget en tro på, 

at så længe man 

i embedsmands-

systemet arbej-

der ud fra de 

klassiske dyder, 

så kan det ikke 

gå helt galt. 
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 Systemet, 

vi har i dag med 

kommissions-

undersøgelser, 

er meget tungt 

og tager lang 

tid.

Hvis man ser på de forskellige ”sager”, der 
har været i de senere år, både inden for sta-
ten, men også i kommunerne, og så forestil-
lede sig, at Bo Smith udvalgets forslag alle 
var gennemført, kunne man efter din opfat-
telse så have undgået nogen af de sager ?

Kan det statslige system lære noget af det 
kommunale i spørgsmålet om relationen 
mellem politikere og embedsmænd ?

Hvad skal der nu i Københavns Kommune 
konkret ske med anbefalingerne fra Bo 
Smith-udvalget ?

Men er det også noget, man kan få engage-
ret politikerne i ?


